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Egységes szemlélet 
— határozott cselekvés 
A párt Központi Bizottsága 1975. július 2-i ülésén — 

amiről a lapok csütörtöki számukban adták köz-
re a közleményt — az országgyűlési választá-

sok tapasztalatainak összegezése, valamint személyi, szer-
vezeti kérdésekben hozott döntések mellett az 1975. 
évi népgazdasági terv végrehajtását tekintette át. 
Ez a mérlegelés következetes figyelemmel kísérése 
mindannak, amiről ugyancsak a Központi Bizottság egy ko-
rábbi — 1974. december 5-i — ülésén határozott. A mos-
tani értékelés azt állapíthatta meg, hogy a népgazdaság a 
nehezebbé vált nemzetközi gazdasági feltételek között is 
dinamikusan fejlődött, a fő ágazatokban a társadalmi ter-
melés a tervezett mértékben, néhány területen annál is na-
gyobb ütemben növekedett. 

Húzzuk alá: napjainkban m nem számft csekély telje-
sítménynek, hiszen a fejlett tőkés országokhan alig növek-
szik, vagy éppen stagnál, némely helyen csökken a társa-
dalmi termelés. Szocialista gazdaságunk erejét, a KGST-
országok együttműködésének biztonságot nyújtó fontosságát 
mi más bizonyíthatná világosabban, mint a dinamikus fej -
lődés ténye! A gazdasági egységek egy részének munkál-
kodása azt igazolja, hogy ahol jól értik, értelmezik a Köz-
ponti Bizottság tavaly decemberi ülésén meghatározott gaz-
daságpolitikai célokat. < ahol nem késlekedik a végrehaj-
tás, azaz a cselekvés, ott az ismert nehézségek ellenére is 
sikerül javítani a hatékonyságot, fokozni a termelékenysé-
get, szigorítani az anyag- és energiagazdálkodást. 

Fontos jellemzője a népgazdasági folyamatoknak, 
hogy előtérbe kerül mindenütt a termelékenység 
emelkedése — az iparban a termelésnövekedést tel-
jes egészében, az építőiparban 90 százalékban ez 
fedezte —, s tapasztalhatók törekvések arra is, hogy 
gyorsuljon a termelési szerkezet átalakítása. Mégis, jogos 
igényként olvashatjuk a Központi Bizottság üléséről ki-
adott közleményben: ,.Az 1975. évi népgazdasági terv tel-
jesítése egységes szemléletet és konkrét cselekvést köve-
tel, A központi és a helyi erőfeszítésekkel, anyagi és szel-
lemi erőforrásaink ésszerű felhasználásával, tartalékaink 
mozgósításával következetesen végre kell haj tani a Köz-
ponti Bizottság 1974. december 5-i határozatát." Nem egy-
szerűen arról van szó, hogy sikerül-e elérni az éves terv-
ben megfogalmazott célokat, sokkal inkább arról, hogy ez 
az esztendő a negyedik ötéves terv befejező időszaka, s 
ugyanakkor előkészítője, megalapozója az ötödik ötéves terv 
kezdetének,! _ , 

E nézőpontból más, élesebb megvilágítást kapnak az 
olyan feladatok, mint a termelési szerkezet átalakításának 
meggyorsítása — a nehéziparban hét év alatt kereken ezer 
ú j termék gyártását kezdték meg, de csupán 386 gazdaság-
talan termékfaj ta előállítása szűnt meg —, a termelőberen-
dezések kihasználtsága; a készlet- és anyaggazdálkodás, s 
nem utolsósorban az élőmunka, s a munkaidő becsületé-
nek, értékének növelése. Folytathatjuk a nagyberuházások 
— s közülük is a kormány által kiemelt kilenc, népgazda-
ságiiag különösen fontos nagyberuházás — kivitelezésének 
meggyorsításával, a minden piacon értékesíthető termékek 
arányának növelésével, mindazzal, amit a decemberi köz-
ponti bizottsági határozat — s nem kevésbé a párt XI. 
kongresszusa — legfőbb tennivalóink közé sorolt. Is-
mert feladatok ezek, ám éppen ezért elgondolkoz-
tató, hogy bár hét hónap telt el a Központi 
Bizottság decemberi ülése óta, sok helyen még min-
dig csak tervezik — igazabban szólva tervezgetik 
— mit lehetne, mit kellene tenni, s nem veszik észre a kárt, 
amit maguknak, s a népgazdaságnak az idő elvesztegeté-
sével okoznak. 

Lassú a reagálás a népgazdaság sok területén mind-
arra, amit figyelmeztető jelként a világgazdaság számunkra 
felmutatott. Igaz, akadnak termelői közösségek, ahol 
megértik az idők szavát. Néhány gépipari vállalat nagy-
mértékben növelte exportját, a mezőgazdaságban 31 száza-
lékkal bővült a cukorrépa vetésterülete. De korántsem 
állíthatjuk azt, hogy e magatartás az általános. Márpedig 
így feszítő marad az az ellentmondás, hogy miközben a tő-
kés kivitel a tervezett alatt van, a behozatal jóval felül-
múlja az eredetileg számítottat, azaz a külkereskedelmi 
mérleg egyensúlya továbbra sem kielégítő. 

Hasonlóan az előbbiekhez, az sem sorolható a kedvező 
mozzanatokhoz, hogy a kiskereskedelmi forgalom meg-
haladja az előirányzottat, s a lakosság jövedelme a ter-

vezettnél gyorsabban nőtt. Következetesen képviselt, a Köz-
ponti Bizottság által már decemberben többszörösen aláhúzott, 
s a párt XI. kongresszusán megerősített elvi álláspontja a 
gazdaságpolitikának az, amit most így olvashatunk a július 
2-i ülésről kiadott közleményben: „A Központi Bizottság 
szükségesnek tartja, hogy az előirányzatok szerint emel-
kedjen a lakosság jövedelme, az életszínvonal." A közle-
mény azt is hangsúlyozza, hogy „az életszínvonal reális 
emelését a termelés nagyobb hatékonyságával, a nemzeti 
jövedelem növelésével kell megalapozni". 

Reálisan tekintve helyzetünket, az igazsághoz 
tartozik, hogy jóval nehezebb ma minden ter-
melői kollektíva dolga, mint volt két vagy há-
rom esztendeje. A szigorúbb feltételek, a megnövekedett 
követelmények még inkább aláhúzzák a végrehajtás követ-
kezetességének fontosságát. A gazdaságpolitikai célok 
ugyanis — mint az újólag megállapíthatta a Központi Bi-
zottság — helyesek, jól szolgálják haladásunkat. A cselek-
vésnek azonban gyorsabbnak, következetesebbnek, célra-
törőbbnek kell lennie, s- nem, a közeljövőtől, hanem már 
mától kezdődően! . . . 

Illést tartott 
a Minisztertanács 

A kormány Tájékoztatási 
Hivatala közli: a Miniszter-
tanács csütörtökön ülést tar-
t o t t 

Lázár György, a Minisz-
tertanács elnöke tájékoztat-
ta a kormányt a KGST jú-
nius 24—26. között Budapes-
ten tartott XXIX. üléssza-
káról. A Minisztertanács a 
jelentést és az ülésszak ide-
jén aláírt megállapodásokat 
jóváhagyólag tudomásul vet-
te. Megbízta az illetékes ál-
lami szervéket, hogy az 
ülésszak határozataiból adó-
dó feladatok végrehajtására 
a szükséges intézkedéseket 
tegyék meg. 

Borbándi János, a Minisz-
tertanács elnökhelyettese tá-
jékoztatta a kormányt a ma-
gyar pár t - és kormánykül-
döttség június 24—26. kö-
zött Mozambikban tett lá-
togatásáról. A delegáció az 
ország függetlensége kikiál-

tásának ünnepségein vett 
részt. A Minisztertanács a 
jelentést jóváhagyólag tudo-
másul vette. 

A külügyminiszter beszá-
molt kuvaiti hivatalos láto-
gatásáról. A szívélyes lég-
körű tárgyalások során a 
külügyminiszterek a kétol-
dalú kapcsolatok bővítésé-
nek újabb lehetőségeit tá r -
ták fel. Ezt elősegítik az alá-
írt megállapodások is. A 
kormány a jelentést jóváha-
gyólag tudomásul vette. 

Az Országos Tervhivatal 
elnöke tájékoztatta a kor-
mányt a megfigyelésre kije-
lölt 50 nagyvállalat 1974. 
évi fejlődéséről. A beszámoló 
megállapítja, hogy a ki-
emelt vállalatok helyzete 
1974-ben kedvezően alakult, 
csaknem 50 százalékban já-
rultak hozzá az ipar ered-
ményeihez. Az átlagosnál 

gyorsabban nőtt termelésük, 
kedvezőbben alakult az esz-
közhatékonyság, és a mun-
katermelékenység. A Minisz-
tertanács a jelentést jóvá-
hagyólag tudomásul vette. 

A kormány megtárgyalta a 
petrolkémiai központi fe j -
lesztési program végrehajtá-
sáról szóló jelentést. Az 
elmúlt két évben a program 
megvalósítása jelentősen elő-
rehaladt, a termelés gazdasá-
gossága számottevően nőtt. 
A kormány a tájékoztatót 
jóváhagyólag tudomásul vet-
te. 

A Minisztertanács meg-
tárgyalta és jóváhagyólag tu-
domásul vette az idei Or-
szágos Mezőgazdasági és 
Élelmiszeripari Kiállítás és 
Vásár előkészítéséről szóló 
jelentést. 

A kormány ezután egyéb 
ügyeket tárgyalt. 

Eredményes védekezés 
a belvíz ellen 

Ülésezett a városi tanács végrehajtó bizottsága 
Tegnap, csütörtökön Papp re bocsátott árokásó gép dol- éppen az ő érdekükben. Pe-

Gyula tanácselnök elnökleté- gozott tegnap délután, árkot dig hát ilyen helyzetben 
vei ülést tartott a városi ta- készítve a víz lévézetéséhez. 
nács végrehajtó bizottsága. A A megfeszített munka 
testület többek között megvi- eredményei már tegnap dél-
tatta az adóztatási politika u t án jelentkeztek, az inten-
gyakorlati érvényesülését zív szivattyúzással jelentősén 
Szegeden, s azt, hogyan si- sikerült csökkenteni a víz-
került korszerűsíteni az adó- szintet. A Csap utcánál dél-
igazgatási munkát, s megtár- u t á n fél 2-ig például mint-
gyalta a titkárság szervezési egy 40 centiméterrel. H a n a -
osztályának munkájáról szó- g y o b b esőzések nem lesznek, 
ló jelentést. Az ülésen dr. a közvetlen veszélyt hama-
Csikós Ferenc, a végrehajtó 
bizottság titkára számolt be 
a belvízveszélyről és a vé-
dekezés helyzetéről. 

A délelőtti tájékoztató a 
hét első három napján ki-
alakult helyzetet ismertette. 
Eszerint átlagosan 60—70 
milliméter eső hullott a vá-

rosán sikerül elhárítani. Ám 
a belvizek teljes leküzdésé-
hez még ebben az esetben is 
jó néhány napos munkára 
van szükség. A korábbi na-
pokban a földeken össze-
gyűlt víz ugyanis már teg-
nap kezdett beáramlani a 
mélyen fekvő lakott terüle-

ros területén. A talaj telítő- tekre. Ez okozott nagy gon-
dött vízzel, s a mélyen fek- dókat Algyőn és Petőfitele-
oő lakott területek egy ré- P e n is- Emellett sajnos to-
sze víz alá került. A hét ele- v á b b i esőkre is lehet számí-
jén megkezdődött az inten- t a n i , s a vízügyi igazgató-
zív védekezés, s elrendelték ságtói kapott tájékoztatás 
a másodfokú belvízvédelmi szerint a Maroson, Románia 
készültséget is. A szerdai íté- f e l 0 1 árhullám érkezik, 
letidő, sajnos, tovább rontot- További erőfeszítésekre van 
ta a helyzetet. A víz Petőfi- tehát szükség a belvízvéde-
telepen 60 házat veszélyez- kezésben is. Tegnap a ta-
tetett tegnap délelőtt is, nácsnál rendszeresen felmér-
emellett Tápén, Algyőn és ték a védekezés eredményeit, 
Ságváritelepen is nehéz hely- s minden lehetséges eszközt 

nemcsak belátásra van szük-
ség, hánem a segítség is el-
kelne. Annál is inkább, mert 
az átereszekből kibányászott, 
a víz út já t elzáró téglák, só-
der, zsírosbödön, rossz vödör 
és ki tudná felsorolni, mi 
minden még — a környéken 
lakók hanyagságából került 
oda. Legalább ennek eltávo-
lítását érezhették volna szív-
ügyüknek, saját tulajdonuk 
védelmében. Jó néhány eset-
ben az árkok, átereszek el-
tömése miatt szabálysértési 
eljárást kellett indítani. 

Eredményes tehát a véde-
kezés, s már csak az időjá-
rástól függ, hogy a veszély 
néhány napon belül megszű-
nik-e. A belvízvédekezés 
munkájáról riportunk az 5. 
oldalon. 
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Az ország-
gyűlés 

alakuló 
ülése 

Mint ismeretes, a Magyar 
Népköztársaság Elnöki Taná-
csa az Alkotmány 28. parag-
rafusának (5) bekezdése 
alapján az országgyűlés ala-
kuló ülését mára, július 4-én 
délelőtt 11 órára összehívta. 

Tanácskozott 
a HNF Országos 

Elnöksége 
Csütörtökön Kállai Gyu-

la elnökletével ülést tartott 
a Hazafias Népfront Orszá-
gos Elnöksége. Az ülésen 
megjelent és felszólalt Ká-
dár János, a Magyar Szo-
cialista Munkáspárt Közpon-
ti Bizottságának első titká-
ra. 

Az Országos Elnökség 
megtárgyalta a Magyar Szo-
cialista Munkáspárt Közpon-
ti Bizottságának állásfoglalá-
sát az országgyűlés alakuló 
ülésével összefüggő személyi 
kérdésekben. A javaslatokat 
elfogadta. Ügy határozott, 
hogy azokat a Magyar Szo-
cialista Munkáspárt Köz-
ponti Bizottságával közösen 
az illetékes testületek elé 
terjeszti. 

Az elnökség ezután meg-
hallgatta Sarlós István fő-
titkár beszámolóját az or-
szággyűlési választások ta-
pasztalatairól. Ügy határo-
zott, hogy következtetéseit és 
javaslatait az illetékes fó-
rumok elé terjeszti. 

A Hazafias Népfront Or-
szágos Elnöksége köszönetét 
és elismerését fejezte ki 
mindazoknak, akik a válasz, 
tások előkészítésében, lebo-
nyolításában részt vettek, és 
munkájukkal hozzájárultak 
a választások sikeréhez. 

zet alakult ki. 
A legtöbb gondot az okoz-

ta, hogy a csapadékvizek el-
vezetését szolgáló nyílt ár-
kok nem tudtak megbirkóz-
ni a nagy vízmennyiséggel. 
Ennek részben az is oka, 
hogy sok helyen szemét, el-
szórt építőanyagok torlaszol-
ták el a víz útját , eltömve az 

számba vettek szükség eseté-
re. Számításba vették pél-
dául az üzemi önkéntes tűz-
oltó testületek szivattyúit is. 
Ezekre akkor lesz szükség, 
ha ismét nagyobb mennyisé-
gű eső esik. 

A védekezés tehát teljes 
erővel folyik továbbra is. A 
tanács és a vízművek dolgo-

átereszeket. Többek között zói, a tűzoltóság szakembe-
ezért is kellett tegnap dél- rei minden lehetőt megtesz-
utánig 45 lakást kiüríteni a nek a veszély elhárítására, a 
városban. A vízművek a bel- lakott területek védelmére, 
vízveszély kialakulásakor Munkájukban sokat segíthet 
azonnal hozzákezdett a ve- a lakosság is, mint ahogyan 
szélyeztetett területeken az például Algyőn és Tápén se-
árkok és átereszek tisztításé- gítettek is a veszélyeztetett 
hoz, s szerdára már javult is területeken lakók az árkok 
a helyzet. Ám az ú jabb esők kitisztításában, a víz út jának 
következtében tegnap is meg- biztosításában. Sajnos, nem 
feszített munkára volt szük- mondható el ugyanez Pető-
ség. A veszélyeztetett város- fitelepről, ahol legtöbben 
részekben éjjel-nappal dol- karba tett kézzel nézték, ho-
goznak a tűzoltóság, a viz- gyan igyekeznek mások men-
ügyi igazgatóság, a vízművek teni az ő javaikat, segíteni 
és a termelőszövetkezetek rajtuk. Sokan felháborodva 
szivattyúi. Ságváritelepen a fogadták, hogy éjszaka is 
honvédség által rendelkezes- dolgoznak a szivattyúk — 

Másfél évtizede tervezi az Ajkai Üveggyár világhírű ter-
mékeit Vadász Magda iparművész. Évente 80—100 forma-, 
illetve mintatervet készít. Alkotásaival sok sikert aratott 
már hazai és nemzetközi kiállításokon is, csakúgy, mint a 
vásárlók körében. Képünkön: Vadász Magda elhelyezi 

ujabb alkotásait a gyár kiállítótermében. 


